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Tizenhét napirendi pontot tár-
gyalt Paks Város Önkormányza-
tának Képviselő-testülete szep-
tember 13-i ülésén. Napirenden 
szerepelt egyebek mellett az idei 
költségvetés, személyi kérdések 
és a Pro Urbe kitüntetés adomá-
nyozása. 

A lejárt határidejű határozatok 
végrehajtásáról szóló polgármes-
teri beszámoló elfogadása után 
Barnabás István képviselő (PDF) 
intézett interpellációt Szabó Péter 
polgármesterhez azzal kapcsolat-
ban, hogy a takarékossági intéz-
kedések ellenére a város vezetői 
nagy értékű gépkocsikat használ-
nak. Szabó Péter szabályszerű po-
litizálásra kérte a képviselőt, és 
visszautasította „a csúsztatást és 
a dezinformációt”, amely a gép-
járművek értékére vonatkozott. 
Ezzel a polgármester véleménye 
szerint a paksi polgárokat megté-
veszti. Válaszát hét képviselő elfo-
gadta, négy nem.
Barnabás István következő kérdé-
se az Atom tér zöldfelületére vo-
natkozott. A képviselő véleménye 
szerint az öntözőrendszer hiá-
nyosságai miatt kiszáradnak a nö-
vények. A polgármester azt ígérte, 
felveszi a kapcsolatot az illetéke-
sekkel, hogy javítsák ki a hibákat.
Hatályon kívül helyezte a képvise-
lő-testület a közvilágítás veszély-
helyzet idejére vonatkozó helyi 
működési rendjéről szóló rende-
letet. Az indoklás szerint mivel az 
önkormányzat energiahatékony-

sági intézkedései az elvárt ered-
ményeket elérték, ezért a költség-
vetési egyensúly stabilitása mellett 
lehetőség van arra, hogy visszaáll-
jon a város közvilágítási hálózata 
a közvilágítási naptárnak megfe-
lelő üzemidejű működésre.
Tárgyalta a grémium az idei költ-
ségvetés első féléves végrehajtá-
sáról szóló rendeletet. Szabó Pé-
ter azt mondta, hogy júniusban 
50 százalékos volt a teljesítés a 
bevételi és a kiadási oldalon egy-
aránt. Barnabás István képvise-
lő (PDF) arról kérdezett, hogy 
az önkormányzat számláján levő 
10,3 milliárd forintnyi bankbeté-
tekkel, amelyek a mostani költ-
ségvetési beszámolóban jelentek 
csak meg, miért nem tervezett 
az önkormányzat. Szabó Péter 
polgármester azt mondta, azért, 
mert nem tudták előre, milyen 

lesz a kamatkörnyezet az ország-
ban, amelynek megfelelően a le-
kötés is megtörténik. Keresztes 
Éva, a Paksi Polgármesteri Hi-
vatal pénzügyi csoportjának ve-
zetője a képviselő további kérdé-
sére válaszolva elmondta, hogy 
nem kötelező tervezni ezekkel a 
betétekkel a költségvetésben, il-
letve az önkormányzatnak most 
is van lekötött betéte. Hozzátette, 
hogy a 10,3 milliárd forint betét-
ből 250 millió forint kamatbevé-
tel származik. 
A hagyományos és az iparosított 
technológiával épült lakások tu-
lajdonosai energiamegtakarítást 
eredményező beruházásainak ön-
kormányzati támogatására beér-
kezett pályázatokról is döntöttek 
a képviselők. Szabó Péter megje-
gyezte, hogy mostanra szinte az 
összes iparosított technológiával 

épült panelépület megújult a la-
kótelepen, és egyre nagyobb az 
érdeklődés a hagyományos tech-
nológiával épült ingatlanok ese-
tében. 
Elbírálták a Paksi Pákolitz Ist-
ván Városi Könyvtár igazgatói 
állására kiírt pályázatot, és a pá-
lyázatot véleményező bizottság 
javaslata alapján Nagy Balázst 
október 1-től öt évre kinevezték 
a városi könyvtár élére. 
Idén is csatlakozott Paks a Bursa 
Hungarica Felsőoktatási Önkor-
mányzati Ösztöndíjpályázathoz. 
A pályázati kiírások hamarosan 
elérhetők lesznek a paks.hu hon-
lapon. 
Zárt ülésen döntöttek a Paksi 
Fejlesztési és Vagyongazdálko-
dási Zrt. és a DC Dunakom Zrt. 
beolvadás útján történő egyesü-
lésével kapcsolatos személyi kér-
désről: Apró-Kiss Esztert nevez-
ték ki a cég vezérigazgatójának. 
Ugyancsak zárt ülésen határoz-
tak arról, hogy a Pro Urbe em-
lékérmet Bosnyák Zoltánnénak, 
a Paksi Benedek Elek Óvoda ve-
zetőjének és dr. Váradyné Péter� 
Zsuzsannának, a Paksi Városi 
Múzeum nyugalmazott igazga-
tójának adományozzák. Az elis-
meréseket az október 23-i városi 
ünnepségen adják majd át. 
A képviselő-testületi ülés visz-
szanézhető a TelePaks YouTube-
csatornáján, valamint a telepaks.
net oldalon, ahol bővebb, írásos 
összefoglaló is elérhető.

Sólya Emma

Fotó: Szép Zsóka
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Készült  Magyarország Kormánya megbízásából.

Augusztus 1-től az év végéig már hideg 
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Zentára látogatott paksi delegáció

Három Gyémánt díjat kapott Paks
Három Gyémánt díjat kapott Paks a Magyar 
Marketing Szövetség és a Miskolci Egyetem 
Marketing és Turizmus Intézet által meghir-
detett idei pályázaton. Rendezvény-esemény 
kategóriában a Paksi BorBálával, marketing-
kommunikációs megoldások és tartalom ka-
tegóriában a Tra�Paks mobilapplikációval, 
marketingstratégia, márka- és identitásépí-
tési, arculati program kategóriában pedig 
Az eltűnt városkép nyomában című helytör-
téneti magazinnal pályázott az önkormány-
zat, és mindegyikkel elnyerte a Gyémánt dí-
jat. Így összességében már tizenkét Város-
marketing Gyémánt díjat tudhat magáénak 
a város. A Gyémánt díjas pályázatokról tar-
tott sajtótájékoztatón Szabó Péter polgár-
mester kiemelte, öröm, hogy egy olyan vá-
ros vezetője lehet, ahol ennyi és ilyen mérté-
kű kreativitás van az itt dolgozó emberekben. 
Márkus Zalán, a Csengey Dénes Kulturá-
lis Központ igazgatója azt mondta, a Pak-
si BorBála célja, hogy elsősorban az uniká-
lis programokat és előadókat népszerűsítse, 
ezzel egyre nagyobb közönséget vonzanak a 
különleges gasztronómiai kínálatot is felvo-
nultató rendezvényre. – Az eltűnt városkép 
nyomában című műsorban a helyi történel-
met próbálják az alkotók a �atalok számá-
ra is hozzáférhetőbbé tenni – tájékoztatott a 

szerkesztő, dr. Hanol János, a Polgármesteri 
Hivatal turisztikai, városmarketing és kom-
munikációs csoportvezetője. Babai István, 
a TelePaks Médiacentrum NK�., egyúttal 
a �lm operatőre hangsúlyozta, hogy a mé-
diacentrum mindenkor szem előtt tartotta a 
helyi értékek megőrzését, és a műsor is en-
nek jegyében készül, több kamerával, mo-
dern kameramozgató eszközökkel és inno-
vatív gra�kai megoldásokkal. Tavi Tamás, a 

Paksi Közlekedési K�. ügyvezetője a cég ala-
pítása óta eltelt két évben megvalósult újí-
tások mellett méltatta a díjazott Tra�Paks 
mobilapplikációt, amely a menetrendi ke-
resőn kívül az autóbuszok valós idejű köve-
tését is lehetővé teszi. A jelenlevők szerint a 
Gyémánt díjas városi programról, televíziós 
műsorról és applikációról érkező lakossági 
visszajelzések is nagyon kedvezőek. 

-emma-

Négyfős paksi delegáció utazott 
szeptember közepén Zentára, a 
zentai csata 326. évfordulója és 
a város ünnepének alkalmából 
megrendezett többnapos prog-
ramra. A küldöttség tagjai vol-
tak az önkormányzat részéről 
Leber Ferenc alpolgármester, 
Szántó Zoltán alpolgármester, 
Ru� Ferenc külkapcsolati re-
ferens és Molnár Tibor gépko-
csivezető. A négynapos út so-
rán a küldöttség részt vett a 
zentai szerb község szentmisé-
jén, a városnapi díszülésen, va-
lamint a zentai csata évforduló-
ja alkalmából tartott megemlé-
kezésen is.
Szántó Zoltán alpolgármester 
emlékeztetett, hogy Zenta és 
Paks 2021-ben kötöttek test-
vérvárosi megállapodást. Ki-
emelte, hogy nagyon fontos 
a személyes kapcsolattartás a 

testvértelepülésekkel. – Hagyo-
mány, hogy a delegációkhoz ci-
vil szervezetek, intézmények 
képviselői csatlakoznak, ez al-
kalommal a Paksi I�úsági Fú-
vószenekar utazott – mondta. 

Idén Galántán, valamint Reic-
hertshofenben is járt paksi kül-
döttség, és a tervek között sze-
repel egy kézdivásárhelyi uta-
zás decemberben. – Hamarosan 
Novovoronyezsbe is utazik vá-

rosi delegáció, amelynek tagjai 
testvértelepülésünk atomerőmű-
vében tesznek látogatást. A léte-
sítményben a Paks II. atomerő-
mű majdani blokkjaihoz hason-
ló 3+ generációs, VVER–1200 
típusú reaktor üzemel. A láto-
gatás célja tapasztalatszerzés 
lesz – tájékoztatott Szabó Péter 
polgármester.
A Város napja programsorozat 
keretében rendezték meg Zen-
tán szeptember 9-én Paks Város 
Önkormányzata és Zenta Város 
Önkormányzata támogatásával 
a paksi Művészetekért Egyesü-
let és a ZentArt zentai zenészek-
ből álló csapatának közreműkö-
désével az első vajdasági amatőr 
könnyűzenei tehetségkutatót. Az 
I. ZentArt Könnyűzenei Tehet-
ségkutatón hat vajdasági és négy 
magyarországi zenekar vett részt. 

-zsóka-

Fotó: Szép Zsóka

Fotó: Paksi Polgármesteri Hivatal
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Felújították a tagóvoda udvarát

Millió lépést tettek az iskoláért
Véget ér a Millió lépés az iskoládért! elne-
vezésű országos program, melyben a részt 
vevő paksi iskolák közül a Paksi Deák Fe-
renc Általános Iskola teljesített a legjob-
ban. Megfeleltek az önkormányzat támo-
gatói felhívásának, az ezért kapott jutalom-
ból vásárolt eszközöket szeptember 15-én 
bemutatták Szabó Péter polgármesternek.

Több mint kétezer iskola közül országosan az 
ötvenkettedik helyen végzett, Tolna várme-
gyében a második, Pakson pedig az első he-
lyen a Paksi Deák Ferenc Általános Iskola a 
Millió lépés az iskoládért! elnevezésű országos 
kezdeményezés keretében. A kihívás lényege 
az volt, hogy minél több résztvevő bevonásá-
val, rendszeres mozgással lépéseket gyűjtse-
nek az iskolák, és minél többször végigjárják 
virtuálisan az Országos Kékkört. 
A program mellé állt támogatóként Paks ön-
kormányzata is. Azok a paksi iskolák, ame-
lyek legalább ötször teljesítették az Országos 
Kékkört, Szabó Péter polgármesteri kereté-
ből 300-300 ezer forint támogatásban része-
sültek. A Paksi Deák Ferenc Általános Iskola 
mellett a Paksi Balogh Antal Katolikus Óvo-
da, Általános Iskola és Gimnázium, valamint 
a Paksi Bezerédj Általános Iskola részesült 
ilyen jutalomban.

A Deák Ferenc általános iskola a kapott ösz-
szeget mozgással kapcsolatos játékokra, esz-
közökre fordította, ezeket szeptember 15-
én, testnevelésóra keretében megmutatták 
a polgármesternek. Az udvar betonjára fes-
tett színes mozgás- és képességfejlesztő játé-
kokat az alsó tagozatos diákok használják a 
testnevelésórákon és a tanórák közötti szü-
netekben, emellett az intézmény feliratával 

ellátott technikai pólókat is vásároltak a gye-
rekeknek.
A Millió lépés az iskoládért! program szep-
tember 25-én újra indul, és december 10-ig 
tart. A program végén százszor egymillió 
forintot sorsolnak ki az iskolák között, ami-
ből sporteszközöket vásárolhatnak, továb-
bi száz iskola pedig kültéri pingpongasztalt 
nyerhet.                                                                       -se-

Megújult a Paksi Benedek Elek Óvoda Kis-
hegyi úti tagóvodájának udvara. A régi tö-
redezett, rossz állapotú burkolatot térkőre 
cserélték mintegy hatszáz négyzetméteren. 
A Katica és a Pillangó csoportok előtti mo-
zaiklapos teraszt elbontották és szintbe hoz-
ták a mellette lévő burkolattal. Az új tér így 
lehetőséget biztosít nagyobb létszámú óvo-
dai rendezvények megtartására is. A felújí-
tás részeként átépítették a homokozót is, és 
a szükséges helyeken megtörténik a füvesí-
tés. Ezen kívül a többi csoport udvarrésze-
inek javítását is elvégezték a szakemberek. 
Tóth Zoltánné, a Paksi Benedek Elek Óvo-
da Kishegyi úti tagóvodájának vezetője azt 
mondta, hogy örülnek a felújításnak, mivel 
sok időt töltenek a szabadban a gyerekek. 
Hozzátette, hogy mostantól egy akadály-
mentesített, biztonságos helyen játszhatnak 
az óvodások.
– Az udvar megújulásán kívül a karbantar-
tási munkálatok is megtörténtek az intéz-
ményben – tájékoztatott Szabó Péter pol-
gármester, hozzátéve, hogy minden évben 

nyáron végzik el a tisztasági festést és az 
egyéb hibák javítását valamennyi közneve-
lési intézményben.
A beruházás mintegy 34 millió forint ön-
kormányzati forrásból valósult meg. A kivi-

telezést a DC Dunakom Zrt. megbízásából a 
Zo-Bau K�. végezte. A tervek szerint a jövő-
ben az udvarfelújítás folytatódik a Kishegyi 
úti és a Mesevár tagóvodában is.               

-szzs-

Fotó: Szép Zsóka

Fotó: Babai István
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Közélet

Ötvenéves a paksi járóbeteg-szakellátás. Eb-
ből az alkalomból Paks Város Önkormány-
zata és a Paksi Gyógyászati Központ ün-
nepséget tartott a Csengey Dénes Kulturális 
Központban. Az esten köszöntőt mondott 
Süli János országgyűlési képviselő, Sza-
bó Péter, Paks polgármestere és dr. Bodnár 
Imre, a Paksi Gyógyászati Központ főigaz-
gatója.

Süli János országgyűlési képviselő azt mond-
ta, büszke arra, hogy az eltelt évtizedek alatt 
Pakson mindenkor színvonalas egészségügyi 
ellátással, jó szakemberekkel találkozott. Be-
szélt arról is, hogy milyen példamutató mun-
ka folyt a koronavírus-járvány idején. Kiemel-
te, hogy most sem a legkönnyebb évet éljük, de 
bízik abban, hogy rövid időn belül ismét lesz 
lehetőség még jobb eszközökkel támogatni a 
munkát.
Szabó Péter, Paks polgármestere kiemelte, 
hogy nem pusztán ötven évre, hanem az el-
múlt egy évszázad paksi kiválóságaira is emlé-
keznek, akiknek orvosi munkája megalapozta 
a paksi ellátás mai fejlettségét, és minden ápo-
lóra, asszisztensre, akik az elmúlt évtizedekben 
Paks egészségügyi ellátásáért dolgoztak. – Tu-
dom, hogy az elmúlt öt évtizedben sok min-
den változott. Különösen az utolsó húsz év-
ben, amikor is új épületbe költözhetett a városi 
rendelőintézet, megújulhattak orvosi rendelő-
ink, az orvoslást segítő modern eszközök ér-
kezhettek, és mára városunk lakóinak egészsé-
gét nagyon jó körülmények között szolgálhat-
juk. Beszélt arról is, hogy az elmúlt évtizedben 
állandó maradt a küzdelem, mely mindig is 
jellemezte az egészségügy világát. – Elég csak a 
szakorvoshiányra gondolni, vagy arra, hogy a 
működéshez szükséges források előteremtése 
és a folyamatosan változó törvényi környezet-
nek való megfelelés rengeteg erőfeszítést kíván 
vezetőktől, munkatársaktól és az önkormány-
zattól is – összegzett a polgármester. Köszön-

tőjét zárva megköszönte az egészségügyben 
dolgozók munkáját, értékes szolgálatukat.
Dr. Bodnár Imre, a Paksi Gyógyászati Köz-
pont főigazgatója előadást tartott az esten, 
amelyben történeti visszatekintést adott. A 
Paksi Gyógyászati Központ jogelődjének lét-
rehozásához érve elmondta, hogy 15 millió fo-
rintból valósult meg I. sz. Rendelőintézetként 
a Rákóczi Ferenc utcában, 10 szakterületen, 
13 munkahelyen, 45 fő volt a kezdőlétszám, 
hátterét a Tolna megyei kórház adta. Aztán a 
bővülő ellátások miatt bővült az intézmény, 
1976-ban a II. sz. Barátság úti telephelyet is 
birtokba vehették, 1987-ben a Deák Ferenc ut-
cai épületet III. sz. telephelyként, majd jött egy 
újabb mérföldkő, amikor 2003-ban a Táncsics 
Mihály utcában átadták a 2800 négyzetméte-
res központi telephelyet. 2006-ban a Rákóczi 
utcai épületben kialakították a kistérséget ellá-
tó központi ügyeletet. 2007. októbertől a köz-
ponti rendelőintézetben működött egynapos 
sebészet, először közreműködői szerződéssel, 
majd 2016. áprilistól az intézmény működte-
tésében. 2008-tól az addig önálló háziorvo-
si szolgálatot összevonták a rendelőintézettel. 

A központi rendelőintézet 2003. december 5-i 
átadásakor dr. Pásztor Hilda volt az igazgató, 
ő töltötte be a leghosszabb ideig ezt a posztot.
– Paks Város Rendelőintézete átalakult 2013. 
október 1-től Paksi Gyógyászati Központtá, 
önállóan működő és gazdálkodó intézmény 
lett, amelynek tevékenységi köre a járóbeteg-
szakellátás mellett kiterjedt az alapellátásra és 
a fürdőgyógyászati ellátásra. 2014-ben vették 
birtokba az új épületszárnyat, a 3300 négyzet-
méteren működő mozgásterápiás részleget 
és gyógyfürdőt. 2014-ben külső telephelyek-
ről be tudott költözni néhány rendelés a köz-
ponti épületbe és a gyógyfürdőbe. 2016–2019 
között elvégezték a Deák Ferenc utcai épüle-
ten a felújításokat. 2018 januárjában átvették 
a Domb utcai háziorvosi rendelő működteté-
sét, és 2019-ben elkezdték a Barátság úti ren-
delőépület felújítását, majd folytatták 2020 és 
2023 között – idézte fel dr. Bodnár Imre, aki 
arról is beszélt, hogy a koronavírus-járvány 
idején részt vettek a védekezésben, a kirende-
lésekben, az oltások szervezésében, lebonyo-
lításában. – Az orosz-ukrán háború kapcsán 
részt vettünk a menekültellátásban. A növek-
vő energiaárak, gazdasági nehézségek foko-
zódtak, szűkültek a lehetőségek, ezért idén ta-
vasszal megszűnt a fürdőgyógyászati ellátás 
és az egynapos sebészet, valamint takarékos-
sági okból korábban kiköltöztünk a Deák Fe-
renc utcai épületből. A területi védőnők júli-
us 1-jével átkerültek a Tolna Vármegyei Balas-
sa János Kórház állományába – mondta.
Elhangzott, hogy most a Paksi Gyógyásza-
ti Központ 13 település 36 ezer lakosát lát-
ja el. A jelenlegi dolgozói létszám 137 fő, eb-
ből szakorvos 33, közülük 28-an dolgoznak 
a szakellátásban, alapellátásban pedig 5-en. 
A szakdolgozóknál 79 fő van, 66 fő szakellá-
tásban, az alapellátásban 13. Az egészségügy-
ben dolgozó segítők 17-en vannak, a gazdasá-
gi, műszaki területen 8 fő. Jelenleg 29 szakren-
delés, 3 gondozó, 2 felnőtt és 2 gyermekorvosi 
körzet, egy iskolaorvos és 3 iskolavédőnő tar-
tozik hozzájuk. – Nem tudjuk, mit hoz a jövő, 
mindenesetre a jelenlegi csapattal arra fogunk 
törekedni, hogy a lehetőségekhez mérten a 
maximumot nyújtsuk, hogy Paks és környé-
ke egészségügyi ellátása minden szempontból 
a lehető legjobb és legmagasabb színvonalú le-
gyen – zárta előadását dr. Bodnár Imre. 
Az ünnepi esten a Shisha Café zenekar adott 
műsort.
Az eseményről bővebb összefoglaló olvasható 
a telepaks.net oldalon, ahol elérhető a TelePaks 
erről a témáról szóló  közéleti magazinja is.

Kohl Gyöngyi

Jubileumot ünnepeltek Pakson
Fotók: Szép Zsóka (fent), Babai István/archív (lent)
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Október közepéig 
kérhetik a tűzifát

Fiatalok letelepe-
dését támogatják

H I R D E T M É N Y
Paks Város Önkormányzata Képviselő-testülete Városépítő Bizottsága értesíti a lakosságot, 
hogy közzétette a Védett értékek fennmaradását és felújítását támogató 2023. év II. fél-
évi pályázati felhívását a Paks Város közigazgatási területén a műemléki védelem, helyi 
egyedi védelem alatt, vagy helyi védett területen álló ingatlanok, épületek, épületrészek, 
vagy műtárgyak teljes felújítása, korszerűsítése, külső és az ezzel összefüggő belső helyre-
állítása esetén a külső homlokzat domináns elemeinek leginkább megfelelő állapot szerinti 
helyreállításának költségeihez. 

A pályázat 2023. október 31-ig nyújtható be, elbírálása – hiánytalan kérelem esetén – 2023. 
november 15-ig történik meg. A részletes pályázati felhívás megtekinthető a www.paks.hu 
honlapon a Lakossági pályázatok címszó alatt. A pályázattal kapcsolatosan érdeklődni lehet 
Petz Ildikó városfejlesztési referensnél a petz.ildiko@paks.hu e-mail címen és a 75/830-698-
as telefonszámon.

Paks, 2023. augusztus 11.       
           Szabó Péter
          polgármester

Kiírta a képviselő-testület hu-
mánpolitikai bizottsága a �atal 
szakképzett pályakezdők Pak-
son történő letelepedését tá-
mogató pályázatát. Az egysze-
ri, pénzintézet útján felhasz-
nálható, vissza nem térítendő 
helyi támogatás lakás, családi 
ház vagy építési telek vásárlásá-
ra, vagy lakás, családi ház épí-
tésére szól. Azok pályázhatnak, 
akik még nem töltötték be 40. 
életévüket és munkahelyük je-
lenleg Pakson van. A bizott-
ság a bírálat során előnyben 
részesítheti azokat a pályázó-
kat, akik első saját tulajdonú 
ingatlant vásárolnak vagy épí-
tenek. A pályázatok beadásá-
nak határideje 2023. szeptember 

28-a 16 óra. A pályázatot forma-
nyomtatványon kell benyújtani, 
amely a részletes pályázati ki-
írással együtt beszerezhető sze-
mélyesen a Paksi Polgármeste-
ri Hivatal intézményfenntartó 
csoportjánál, vagy letölthető a 
paks.hu honlapról. A pályázatot 
személyesen az intézményfenn-
tartó csoportnak vagy postai 
úton a Paksi Polgármesteri Hi-
vatal 7030 Paks, Dózsa György 
út 55–61. címre elküldve lehet 
benyújtani. A pályázatokat a bi-
zottság legkésőbb 2023. októ-
ber 16-ig elbírálja, és a bírála-
tot követő öt munkanapon be-
lül minden pályázónak írásos 
értesítést küld.                                

-gy-

– Évek óta biztosít tűzifa-támo-
gatást szociálisan rászoruló csa-
ládoknak Paks Város Önkor-
mányzata rendkívüli települési 
támogatás formájában, ami eb-
ben az esztendőben sincs más-
ként – mondta Szabó Péter pol-
gármester sajtótájékoztatón. Ki-
emelte, hogy az igénylés már 
benyújtható, egészen október 15-
ig, a Paksi Polgármesteri Hiva-
tal humán osztályának szociális 
csoportjához. – Kérelmet háztar-
tásonként egy fő évente egy al-
kalommal adhat be. A kérelem 
elbírálásakor vizsgálják a ház-
tartásban élők vagyoni helyzetét 
és jövedelmét. Ahol többen él-
nek egy háztartásban, ott az egy 
főre jutó jövedelem nem halad-

hatja meg a 99.750 forintot, gyer-
mekét egyedül nevelő szülő vagy 
egyedül élő esetén pedig a 114 
ezer forintot. A támogatás mér-
téke legfeljebb háromfős háztar-
tás esetén tizenöt, ennél nagyobb 
létszámú háztartás esetén pedig 
húsz mázsa fa. A tűzifa kiszállí-
tása október 18. és december 15. 
között zajlik majd – összegzett a 
polgármester. Arról is tájékoz-
tatott, hogy tavaly 143 háztartás 
részesült tűzifa-támogatásban, 
bízik benne, hogy aki rászorul, 
igénybe veszi ezt a támogatá-
si formát. Az igényléshez szük-
séges űrlap beszerezhető a szoci-
ális csoportnál, illetve elérhető a 
paks.hu oldalon. 

-kgy-
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Elindítják az új ügyeleti rendszert

Már működik a Menza Pure Paks
Paks Város Önkormányzata csatlakozott a 
Menza Pure országos programhoz. 2023. 
szeptember 1-jétől minden intézményi 
gyermekétkeztetést igénybe vevő diák, il-
letve a szülők számára biztosítja a Menza 
Pure Paks program használatát, amely elér-
hető a paks.eny.hu oldalon. A szolgáltatás 
révén az érintettek kényelmesen, otthon-
ról is intézhetik az étkeztetéssel kapcsola-
tos ügyeket. A programmal lehetőségük 

van a felhasználóknak betekinteni az étke-
zési nyilvántartásba, nyomon követhetik a 
beállított kedvezményeket, azok érvényes-
ségét, megnézhetik a kiállított számlákat, 
be�zethetik elektronikusan a térítési díjat, 
nyomon követhetik az esetleges tartozá-
sokat, illetve a Paksi Vak Bottyán Gimná-
zium esetében lehetőség van az elektroni-
kus menüválasztásra. A programot hasz-
nálókat kérik, hogy �gyelmesen olvassák 

el a Menza Pure Paks Általános Szerződési 
Feltételek szabályzatot, amely tartalmazza 
az adott intézményre vonatkozó speciális 
szabályokat is. A Menza Pure Paks prog-
ramba történő regisztrációhoz, a prog-
rammal kapcsolatos egyéb kérdésekben a 
paks.hu honlapon elérhető tájékoztatóban 
megadott ügyintézőktől kérhetnek segít-
séget. A szolgáltatás használata nem köte-
lező.                                                           -gy-

Az ügyeleti alapellátást 2023. 
október 1-től Tolna vármegyé-
ben is az Országos Mentőszol-
gálat látja el. A betegközpontú 
rendszer két elemből áll, a há-
ziorvosi ügyeleti ellátásból és a 
sürgősségi ügyeletből. A részle-
tekről Győr� Pál, az Országos 
Mentőszolgálat (OMSZ) szó-
vivője tartott sajtótájékoztatót 
Szekszárdon. 

A mentők idén február 1-jétől a 
jövő év elejéig fokozatosan be-
vezetendő új egységes ügyeleti 
rendszere az ügyeleti és mentő-
egységek integrált irányítására és 
mobilitására épül, így a beteg ál-
lapotának megfelelő ügyeleti, sür-
gősségi ellátást valamennyi tele-
pülésen, egységesen, mindenki 
számára a korábbinál magasabb 
minőségben és szélesebb elérhe-
tőséggel biztosítja. Több várme-
gye után október 1-jétől Tol-
na vármegyében is elindul az 
új rendszer, amiről Győr� Pál, 
az Országos Mentőszolgálat 
(OMSZ) szóvivője tartott sajtó-
tájékoztatót Szekszárdon. 
Az új, egységes alapellátási ügye-
leti rendszer bevezetésének előz-
ményeiről azt mondta, hogy a 
korábbi tapasztalatok szerint na-
gyon vegyes színvonalon és meg-
oldásokkal működött az alapel-
látási ügyelet Magyarországon, 
voltak helyek, ahol az emberek 
elégedettek voltak az ellátással, 
ugyanakkor jócskán voltak pa-
naszok, valamint az ügyeleti ellá-
tás dokumentálása nem volt min-
denhol megfelelő.  

–  Az a döntés született, hogy jöj-
jön létre Magyarországon egy 
új, egységes alapellátási ügye-
leti rendszer, ami a betegeknek 
(lakjanak bármelyik településen) 
magas színvonalú, kiszámítha-
tó ellátást nyújt – mondta Győr-
� Pál. 
Arról is tájékoztatott, hogy a be-
tegek szokásait vizsgálva meg-
állapították, hogy 16 és 22 óra 
között általában valamilyen há-
ziorvosi jellegű problémával 
keresik fel az ügyeletet, 22 óra 
után pedig akut, sokszor sú-
lyos egészségügyi problémával. 
– Ezért az új, egységes ügyele-
ti rendszer is két részből áll, az 
egyik a háziorvosi ügyeleti pe-
riódus, ami hétköznap 16-tól 
22 óráig, hétvégén 8-tól 14 órá-
ig tart, utána pedig az OMSZ 
sürgősségi ügyeletet ad hétköz-
napokon 22-től 8 óráig, hétvé-

gén és ünnepnapon pedig 14-től 
8 óráig. Ehhez létrehoztak egy 
egységes telefonszámot, a 1830-
at, ami minden vármegyében 
az új rendszer ottani elindításá-
nak pillanatától él – összegzett  
az OMSZ szóvivője. Az ügyeleti 
hívások kezelése rögzített vona-
lon, beteg- és minőségbiztosítási 
szempontokból visszakövethe-
tően, az aktuális szakmai beteg-
osztályozási (triázs) irányelvek-
nek megfelelően történik, így 
a betegek az egységes ügyeleti 
rendszerben gyorsabban kapják 
meg az állapotuknak megfelelő 
és szükséges ellátást. 
Tolna vármegyében hét helyen 
működik majd háziorvosi ügye-
let, éjszaka pedig három helyen, 
Szekszárdon, Dombóváron és 
Pakson (Tolnai út 2.). A telep-
helyek változatlanul ott érhetők 
el, ahol eddig, az egyetlen kivé-

tel Dombóvár, ott a kórházba 
költözik az ügyelet. 
Győr� Pál azt ajánlja, hogy mi-
előtt elindulna valaki az ügye-
letre, hívja a 1830-at, egészség-
ügyi szakember fogadja a hívást, 
és a kapott információk alap-
ján megállapítja, hogy elegen-
dő-e telefonos tanácsadás, vagy 
szükséges ügyeleti ellátás, sür-
gősségi ügyeleti kocsi küldése, 
vagy mentő riasztása. A hét há-
ziorvosi és három éjszakai ügye-
letre gyermekkel is lehet men-
ni, ugyanakkor Szekszárdon to-
vábbra is működik a központi 
gyermekorvosi ügyelet hétköz-
nap 16-tól 22 óráig, hétvégén és 
ünnepnapon 8 és 20 óra között. 
Győr� Pál arról is beszélt, hogy 
az új, egységes alapellátási ügye-
leti rendszert fokozatosan veze-
tik be Magyarországon, február 
1-je óta már kilenc vármegyé-
ben működik, és jók a vissza-
jelzések. Kiemelte, hogy Tolna 
vármegyében is mindent meg-
tesznek azért, hogy a betegek 
elégedettek legyenek, mindenki 
a legmegfelelőbb, legmagasabb 
színvonalú ellátást kapja. 
A mentők vészhelyzeti telefon-
száma nem változik, baleset, 
más közvetlen életveszély ese-
tén továbbra is a 112 (Egységes 
Segélyhívó Rendszer) hívásával 
kell segítséget kérni.
A vármegyei alapellátási ügyele-
ti rendszer jövőbeni működésé-
ről, a rendszer részleteiről továb-
bi információ a mentok.hu olda-
lon érhető el.

Kohl Gyöngyi

Közélet

Fotó: Szép Zsóka
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 Paks II. Atomerőmű Zrt.  
  Paks II. Nuclear Power Plant Ltd.

    @Paks2Atomeromu
    paks2_atomeromu

Atomerőmű

A Paks II. beruházás volt a 
téma a fórumsorozaton
Első kézből kaptak informá-
ciót a településvezetők a Paks 
II. beruházás előrehaladásá-
ról, fontos mérföldköveiről a 
Közép-Duna Menti Fejleszté-
si Tanács fórumain. A hatállo-
másos tájékoztatósorozatra 99 
település polgármesterei kap-
tak meghívást.

 – Egy ilyen léptékű beruházás-
nál nagyon fontos, hogy a hely-
ben élők első kézből jussanak 
információhoz. Mi többek közt 
a településvezetőkön keresz-
tül tudunk beszámolni arról, 
mi a jelentősége ennek a beru-
házásnak, hol tartunk a projekt 
megvalósításában, milyen fon-
tos mérföldkövek vannak előt-
tünk – fogalmazott Rákóczi Pé-
ter. A Paks II. Zrt. kommuniká-
ciós igazgatója rámutatott, hogy 
a régióban élők megszokták az 
atomerőmű szomszédságát, jó 
tapasztalatokkal rendelkeznek 
róla. Mint hangsúlyozta, termé-
szetesen a médiában és online 
felületeiken is folyamatos a tá-
jékoztatás, így Soprontól Gyulá-
ig, Los Angelestől Melbourne-ig 
bárki nyomon követheti a beru-
házást, de a személyes tájékozta-
tás meghatározó, mert az itt élők 
a legjobb hírvivői a Paks II. pro-
jektnek. – Az ilyen találkozá-
sok a visszajelzések miatt is fon-
tosak, mi most azt tapasztaltuk, 
hogy a településvezetők érdek-
lődnek a beruházás iránt, tájé-
koztatásuk szerint nagy a vára-
kozás a régióban.

Ezt dr. Filvig Géza polgármes-
ter is megerősítette a sorozat 
negyedik állomásán, Kalocsán. 
– Az energiaválság megmutat-
ta, mennyire fontos, hogy mi-
nél önállóbb legyen az ország az 
energiaellátás terén. A  Paks II. 
beruházás az egész ország szá-
mára előrelépést jelent és az 
itt élők számára is meghatáro-
zó lesz – húzta alá. Véleménye 
szerint a közvetlen, autentikus 
információ a ma tapasztalható 
hírdömpingben különösen fon-

tos. Mint aláhúzta, a Paks II. be-
ruházás egyik hozadéka, hogy 
híd épül a Dunán Kalocsánál, 
így a beruházáshoz és az autó-
pályához is „közelebb” kerül a 
város. – Megszoktuk, hogy nuk-
leáris létesítmény mellett élünk, 
várjuk a beruházást és annak jó-
tékony hatását a térségre – ösz-
szegezte.
A hat állomásból álló fórum-
sorozatot a Közép-Duna Menti 
Fejlesztési Tanács és a KDMFÜ 
Nonpro�t K�. szervezte azzal a 

céllal, hogy a 99 települést ma-
gában foglaló kiemelt térség fej-
lesztésének aktualitásait, a tele-
pülések igényeit megvitassák. 
Grónay Andrea, a k�. ügyveze-
tője arról számolt be, hogy el-
készült és a kormány elfogadta 
a kiemelt térség közép- és hosz-
szú távú fejlesztési stratégiáját 
és operatív programját. Előbbi 
2027-ig, utóbbi 2035-ig nyújt ki-
tekintést. – Hat prioritási terü-
letet fogalmaztunk meg, remél-
jük, kapunk megfelelő forrást a 
megvalósításhoz – fogalmazott. 
Grónay Andrea arra is kitért, 
hogy a workshopok során azért 
kérték a Paks II. Zrt. partnersé-
gét, mert a beruházás hosszú tá-
von jelentős hatást gyakorol a 
térség gazdaságára, fejlődésére, 
ezért össze kell hangolniuk vele 
az általuk koordinált tevékeny-
séget.

(X)

Fotó: Paks II. Zrt.

 Paksi Hírnök, 2023. szeptember 22. n 9



Atomerőmű

Két települést lát-
tak vendégül

Fotókiállítás nyílt 
az Atom téren

Paks és Vajta voltak a meghí-
vott települések összesen 350 fő-
vel az MVM Paksi Atomerőmű 
Zrt. idei települési nyílt napjára. 
A 2000-ben elindított és töretle-
nül sikeres nyílt napra minden 
évben az atomerőmű környeze-
tében lévő települések közül kap 
meghívást kettő-három. 
– Nagyon jó hagyomány a pak-
si atomerőmű részéről, hogy a 
környezetében lévő települése-
ket vendégül látja. Most ismét 
sorra került Paks: intézménye-
ink, a településünkön működő 
civil szervezetek képviselői töl-
töttek el egy napot az atomerő-
műben – összegzett Szabó Péter, 
Paks polgármestere, kiemelve, 
hogy természetesen napi a kap-
csolat, nagy szimbiózisban mű-
ködik a város és az atomerőmű.  
Dr. Sipos Tamás, Vajta alpol-
gármestere azt mondta, örültek 
a lehetőségnek, mindenki na-
gyon jól érezte magát. Elmond-
ta azt is, hogy most először volt 
módjuk a vajtaiaknak csoporto-
san ellátogatni az atomerőműbe.

Dr. Kovács Antal, az MVM Pak-
si Atomerőmű Zrt. kommuni-
kációs igazgatója azt mondta, a 
települési nyílt nap legfőbb cél-
ja, hogy a vendégek személye-
sen szerezzenek tapasztalatokat 
az atomerőműről. Hangsúlyoz-
ta, hogy az atomerőmű kommu-
nikációjában a nyitottság kulcs-
kérdés, amit csak lehet, hoz-
záférhetővé tesznek, és bármit 
lehet kérdezni, akár a települési 
nyílt napon.  
Az üzemlátogatás mellett vol-
tak  gyermekprogramok és szín-
padi műsor is, Tóth Vera lépett 
fel, volt habzuhatag, lu�eső és 
torta is.
Másnap ismét nagy volt a nyüzs-
gés, hiszen a munkatársakat 
várták családi napra, ami szin-
tén sokéves hagyomány. Ilyen-
kor az atomerőmű dolgozói mu-
tathatják meg hozzátartozóik-
nak a helyet, ahol dolgoznak, az 
ismerkedés, tájékozódás szin-
tén színes programokkal kísér-
ve zajlik.                                      

 -kgy-

Fennállásának 25. évforduló-
ja alkalmából rendezett fotó-
kiállítást a Paks II. Atomerő-
mű projekt fővállalkozója, az 
Atomstroyexport vállalat az 
Atom téren. A képek között két 
paksi fotográfus, Bodajki Ákos 
és Kern Ágnes felvételei is he-
lyet kaptak. 

– A kiállítás célja bemutatni az 
élet sokszínűségét, a gazdag kultu-
rális örökséget, a különböző nem-
zeti identitásokat és azt, ami Pak-
son meg�gyelhető, hogy az em-
berek képesek jószomszédságban 
élni egymással, a természettel 
és a nukleáris technológiával – 
mondta köszöntőjében Szabó Pé-
ter polgármester a Paks II. Atom-
erőmű projekt fővállalkozója, az 
Atomstroyexport vállalat jubile-
umi fotókiállításának megnyitó-
ján az Atom téren. Hangsúlyoz-
ta, a képek azt is kifejezik, hogy 
az olyan, szén-dioxid-kibocsá-
tást nem okozó energiatermelők, 
mint az atomerőművek, mekko-
ra szerepet játszanak a Föld öko-
szisztémájának megőrzésében.

Anatolij Korotkov, a paksi atom-
erőmű-építési projekt igazgató-
jának helyettese, operatív igazga-
tó elmondta, a vállalat tevékeny-
sége nem merül ki abban, hogy 
atomerőművet építenek Pakson, 
hanem szeretnének aktívan részt 
venni a város kulturális életében. 
– Most, hogy a két új blokk épül, 
különböző országokból, régiók-
ból egyre több és több ember ér-
kezik majd Paksra, azt gondolom, 
ez biztos tovább színesíti a város 
kulturális életét – emelte ki.
A Bennünk van a fény című ki-
állításon olyan országokban ké-
szült fotók láthatók, amelyekben 
atomerőművet épít a Roszatom, 
ilyen például Banglades, India, 
Törökország, Kína és Oroszor-
szág. A képek között két paksi fo-
tográfus, Bodajki Ákos és Kern 
Ágnes felvételei is helyet kaptak. 
Kóti Lóránt, a Rosatom Central 
Europe K�. PR-menedzsere el-
mondta, hogy  zsáner- és tájképe-
ket, illetve portrékat is láthatnak 
az érdeklődők a tárlaton. A kiállí-
tás  október közepéig lesz az Atom 
téren.                                            -zsóka-

Fotó: Szép Zsóka

Fotó: Szép Zsóka
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Egyelőre hatalmas szeretethul-
lámot, új kapcsolatokat hozott 
Kovács Aliz számára a Voice-
beli szereplés. Azt, hogy hosz-
szabb távon milyen hatással 
lesz az életére, most még el-
képzelni sem tudja, így arra a 
kérdésre nem is tud válaszolni, 
hogy hogyan tovább. Egy biz-
tos, az elképzelhetetlen, hogy 
ne a zene játssza a főszerepet 
az életében.

Kovács Aliz briliáns szereplése az 
RTL Klub �e Voice című műso-
rában, lavinát indított el: végelát-
hatatlan mennyiségben kapott 
gratulációkat, kedves üzeneteket. 
Meglepte, hogy ilyen reakciót 
váltott ki a tehetségkutató, ami-
re egyébként egészen mostanáig 
azt mondta, hogy az tuti, hogy 
oda nem fog elmenni. Hogy vé-
gül megmásította a döntését, 
sok egyéb mellett egy kedves is-
merősnek volt köszönhető, aki 
belülről ismerve ezt a világot rá-

ébresztette, hogy ennek számos 
előnye lehet számára. – Rájöt-
tem, hogy nincs veszítenivalóm 
– fogalmaz Aliz. Ez az alkalom 
egyébként is jókor jött, mert ép-
pen elhatározta, hogy több terü-
leten kilép a komfortzónájából. 
Nevetve meséli – mert, hogy 
szinte mindig nevet –, hogy 
vannak félelmei, még egy isme-
retlen üzletbe sem megy szíve-
sen egyedül, nemhogy színpad-
ra, mert olyankor bizonytalan-
nak érzi magát. Ennek jelét sem 
lehetett látni, amikor felrobban-
totta a színpadot a tehetségku-
tatón: mind a négy coach pilla-
natok alatt rácsapott a gombra, 
s megfordult, sőt szinte össze-
vesztek azon, hogy kinek a csa-
patába kerüljön a gyönyörűen 
éneklő paksi lány.
Visszatérve a színpadi létre: ha 
egyedül van, nagyon magára 
van utalva, míg ha zenekar áll 
mögötte, magabiztossá válik. 
A biztos hátországot maga mö-

gött tudva viszont szinte meg-
állíthatatlannak tűnik. Mint be-
vallja, így igaz, szívesen megy 
elöl, s viszi magával a többie-
ket is. – Ha ott vannak a többi-
ek, mindig össze tudunk kacsin-
tani, ha elcsuklik a hangom vagy 
nem jut eszembe szöveg, ők se-
gítenek – sorolja az együtt zené-
lés előnyeit. Aliz hétévesen Cse-
ke Klára stúdiójában kezdett 
énekelni, az ő segítségével ta-
láltak egymásra első zenekará-
val is. – Ha ő nincs, én biztosan 
nem énekelek – jelenti ki hatá-
rozottan. Időközben elvégezte a 
Bodajki Hang-Szín-Tér Művé-
szeti Szakközépiskola jazzének 
szakát és szinte kizárólag a ze-
nének él. Jelenleg négy zenekar-
ban énekel, de prioritást min-
denképpen a Crescendo élvez 
többek között azért, mert itt sa-
ját dalokat adnak elő. A dalszer-
zésben Aliz is aktív, a szövegeket 
újabban szinte kizárólag ő írja. 
– Rengeteg mondandóm van. 

Önmagunk elfogadása, mások 
tisztelete, a békés egymás mel-
lett élés – kezdi sorolni. Szeret-
né az embereket kizökkenteni, 
mert úgy látja, hogy hajlamo-
sak vagyunk a múltban ragad-
ni és taposómalomban, mókus-
kerékben élni mindennapjain-
kat. Izgalmas időszakot élnek: 
rövidesen megjelenik első albu-
muk. Egyelőre csak digitálisan, 
de arról álmodnak, hogy bakeli-
ten is kiadják. Igen, bakeliten és 
nem dvd-n, mert az előbbi érté-
kesebb, tekintélyesebb. 
A következő időszak a Voice-ról 
szól Aliz számára, aki a közép-
iskola befejezése után Budapest-
re költözött, mert úgy gondolja, 
hogy így jobban „elmerülhet” 
a zenész világban. Ennek már 
kézzelfogható eredményei is 
vannak, hiszen zenekarával több 
népszerű helyen – például a Gö-
dörben, Központban, S8-ban és 
a Dürer Kertben – is koncertez-
tek, s szépen alakul a rajongótá-
boruk. Nemrégiben a Pető� TV 
közönsége is megismerhette a 
jazz- és soul-elemekből építkező 
pop-rock zenekart. Az együttes-
ben Aliz szavai szerint demok-
rácia van – legalábbis töreksze-
nek rá –, és nagy az összhang, 
mindenki megtalálta a helyét, s 
együtt közösen az irányt, amire 
tartani szeretnének. – Énekelni 
is jobban szeretem a saját szer-
zeményeket, jobban bele tudom 
élni magam, a lelkemhez köze-
lebb áll – indokolja. 
Mivel a zene csapatban igazán 
öröm számára, nem tervez szó-
lókarriert akkor sem, ha reme-
kül sikerül a mostani verseny. 
Hogy mit vár tőle? Rövid távon 
mindenképpen azt, hogy saját 
zenekara, a Crescendo Selecta 
ismertsége nőni fog. Hosszú tá-
von… – ezt egyelőre elképzelni 
sem tudja, hiszen fogalma sincs, 
hogy milyen lehetőségek nyíl-
nak meg előtte. Azt viszont már 
most látja, hogy beszédkészség, 
színpadi megjelenés javítására, 
kapcsolatépítésre is kiváló. Bár-
hogy is lesz, Aliz számára ki-
derült, valóban érdemes néha 
nagy levegőt venni és elhagyni a 
kényelmes komfortzónát.

Szabó Vanda

Fotó: Babai István

Portré

Jó napot, mi újság?

Kovács Aliz

 Paksi Hírnök, 2023. szeptember 22. n 11



Helyi értékeink
Fotók: Sza�enauer Ferenc

A késő barokk, egyhajós, nyugati homlokzati tornyos református templom Paks legrégibb temploma. A torony tengelyében nyíló nyugati bejá-
rat felett egy kőtábla van, rajta az 1796-os évszám, mely az 1750-ben megkezdett építkezés befejező dátuma. A templom déli oldalán kontyolt 
nyeregtetős bejárati előtér emelkedik. A hajója téglalap alaprajzú kontyolt nyeregtetővel, stukkódíszes síkfödémét két sorban faoszlopok tartják. 
A hajó nyugati oldalán fakarzat, keleti oldalán falazott, famellvédes karzat található. A templom orgonája 1880-ból származik, Országh Sándor 
orgonaépítő munkája. A templom 1805-ben és 1809-ben teljesen leégett, 1816-ban helyreállították, a jelenlegi toronysisak 1821-ben került a 
helyére. Az évek során több alkalommal végeztek felújítási munkát az épületen. (Forrás: kincsestolnamegye.hu)
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Nagymama süteménye: 
Márton-szelet

Mozaik

– Egyszer egy új sütemény-
nyel szerettem volna kedves-
kedni Marci unokámnak a név-
napjára, és akkor bukkantam rá 
a Márton-szeletre, ami családi 
kedvenc lett. Ezt ajánlom az ol-
vasók �gyelmébe – mondta Lo-
vászi Zoltánné Anna.
– Ez egy hálás sütemény, köny-
nyű, krémes. A tésztához kell 
40 dkg liszt, 5 dkg margarin, 2 
egész tojás, 10 dkg cukor, 1 evő-
kanál méz, 1 evőkanál kakaó-
por, 1 csomag sütőpor és egy 
kevés tej. A kakaópor nélkül 
összedolgozom ezeket a hozzá-
valókat, és három egyenlő részre 
osztom, majd az egyikhez hoz-
zágyúrom a kakaóport. A há-
rom adag tésztát egyforma, vé-
kony lapokká nyújtom, majd 
mehetnek a sütőbe 160-170 fok-
ra. A tésztalapok megsüthetők 
egy vajazott, lisztezett tepsi há-
tulján, de én tepsiben sütöm, 
a tészta alá sütőpapírt teszek. 
A sütésre nagyon kell �gyel-
ni, mert gyorsan kész a tészta. 
A világos lapok akkor vannak 
készen, amikor zsemleszínű-
re sültek. A kakaós tésztán ne-
hezebben látható, amikor meg-
sült, ha valaki határozatlanabb, 
olyan 5-6 perc után vegye ki a 
sütőből. Amíg hűlnek a tésztala-
pok, elkészítem a krémet. Ehhez 
4 evőkanál lisztet 5 dl tejjel – fo-
lyamatosan keverve, hogy cso-
mómentes legyen – összefőzök, 
és amikor szobahőmérsékletűre 
hűlt, hozzáadom 25 dkg marga-
rin, 25 dkg porcukor és egy cso-
mag vaníliáscukor habosra vert 
keverékét, végül pedig, a 25 dkg 
darált diót. Ezután jöhet a süte-
mény összeállítása: az egyik vi-
lágos lap kerül alulra, ezt meg-
kenem a diós krém felével, majd 
a kakaós lap következik, arra 
a krém másik fele, végül pedig 
a tetejére a másik fehér tészta-
lap. Mindezt csokimázzal koro-
názom meg, amihez 9 evőka-

ne-e dió nélkül. Anna elkészítet-
te hát a diómentes verzióját, ami 
bevált, úgyhogy megszületett a 
Kornél-szelet. Olyan nincs, hogy 
valamelyik unoka kimarad a jó-
ból, ezért Fruzsika és Anna kita-
lálták a Fruzsi-szeletet, ami négy 
lapból áll, közéjük túrós töltelék 
kerül, mert Fruzsi nagyon szere-
ti, és kajszibaracklekvár, mert azt 
is kedveli, a tetejére pedig citro-
mos cukormáz.
– Az első a család, aztán itt van a 
háztartás, a kert, az Atomerőmű 
Nyugdíjasklub Egyesület elnök-
ségi tagja vagyok, szeretek kirán-
dulni, és néha írok a Paksi Tükör-
be, úgyhogy a nyugdíjas éveim is 
mozgalmasak – mondta Anna. 
Kitért arra, hogy a nyáron atom-
erőmű-látogatást szervezett az ál-
talános iskolai osztálytársai egy 
csoportjának, amit városnézés-
sel egészített ki. – Elragadtatással 
szóltak az egész napról, nagyon 
tetszett nekik az atomerőmű és a 
város is, és a körutunkat záró Sár-
gödör téri borkóstoló is kellemes 
élményt adott számukra. Nekem 
pedig jó érzés volt bemutatni az 
atomerőművet, egykori munka-
helyemet, ami büszkeséggel töl-
tött el, és ezt a gyönyörű Duna-
parti várost, ahol élek – mondta 
Anna.                           Kohl Gyöngyi

nál cukrot 6 evőkanál tejjel fel-
főzök, amikor elolvadt a cukor, 
hozzákeverek 4 evőkanál kakaó-
port, és amikor már nem forró 
a máz, akkor még 5 dkg marga-
rint is, végül pedig 5 dkg aprított 
dióbelet. Kínálás előtt egy napot 
pihentetni kell hűtőszekrényben 
a Márton-szeletet, hogy megpu-
huljon a tésztája – ismertette a 
receptet Anna. 
Dióért nem kell messzire men-
nie, hiszen az udvar közepén áll 
egy terebélyes diófa. Mindannyi-
an szeretik ezt a fát, az unokák 
sokat másztak az ágaira, a csa-
lád minden évszakban és nap-
szakban gyönyörködik benne a 
teraszról, ahol sok időt töltenek. 

Anna elmondta, hogy pécsi gyö-
kerű, 1979 óta lakik Pakson. 
Endre �ának a gyermeke Már-
ton (19), Péter �ánál pedig két 
unokája van, Kornél (11) és Fru-
zsina (8). – Fruzsika szeret süt-
ni, van egy gyerekeknek szóló 
süteményeskönyve, abból szo-
kott recepteket nézni, és együtt 
megsütjük a kiválasztott süte-
ményt. A családban van, aki a sós, 
van, aki a krémes süteményeket 
szereti jobban, és van, aki a pité-
ket favorizálja, úgyhogy széles a 
repertoár – mondta Anna. Azt 
is elmesélte, hogy amikor idén 
közelgett Kornél névnapja, azt 
mondta az unokája, hogy neki 
is ízlik a Márton-szelet, de lehet-

Fotók: Szaffenauer Ferenc
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Mozaik

A védőnő válaszol: 
a második trimeszter
A terhesség idejét háromszor három hó-
napot felölelő szakaszra osztják. Koráb-
ban már írtunk sorozatunkban az első 
trimeszterről, most pedig a másodikról 
beszélgettünk Hegedüsné Pákai Teréz, 
Koch Andrea, Holczer-Vörös Tekla (a 
képen balról jobbra), valamint Papp Ka-
talin és Rettig Adél területi védőnőkkel.

A várandósság sokszor kellemetlen tünetek-
kel kísért első három hónapja után egy kel-
lemesebb időszak köszönt be, a második tri-
meszter, ami a 13. héttől a 28. hétig tart. Az 
első trimeszterre jellemző fáradékonyság, 
feledékenység, hangulatingadozás, székre-
kedés, pu�adás, gyakori vizelési inger, orr-
dugulás, orrfolyás (ilyenkor megvastagod-
nak a nyálkahártyák), kívánósság, émelygés, 
hányinger, hányás, a mellek érzékenysége, 
fájdalma enyhülnek vagy megszűnnek. Már 
látszik a terhes pocak, de még kényelmes 
méretű, a kismama energikussá válik. 
A terhesgondozási protokollnak megfelelő-
en ebben az időszakban is vannak különbö-
ző vizsgálatok. A 18-20. hét a második gene-
tikai ultrahang ideje, ekkor megállapítják a 
magzat méreteit, szemügyre veszik a méhle-
pényt, a magzatvizet, illetve kiszűrik az eset-
leges genetikai rendellenességeket (pl. ajak-
hasadék, nyitott gerinc, koponyafejlődé-
si rendellenesség stb.). A 24-26. héten van a 
második teljes labor- és vizeletvizsgálat. Ek-
kor végzik el az Rh-negatív kismamák ese-
tében az antitest-ellenőrzést, valamint min-
den várandósnál a terheléses vércukorvizs-
gálatot, aminek eredménye azt mutatja meg, 
hogy fennáll-e a terhességi cukorbetegség. 
A terheléses vércukorvizsgálathoz szüksé-
ges glükózt a kismamának kell vinnie a vizs-
gálatra, a receptet, ahogy a beutalót is a há-
ziorvosa adja. A védőnők azt tanácsolják, 
hogy a várandósok vigyenek magukkal cit-
romot is, amivel kevésbé töménnyé tehetik 
a cukros oldatot. A vizsgálat során először 
éhgyomri vércukorszintet mérnek, azután 
meg kell innia a kismamának a cukros olda-
tot, amit követően egy és két óra múlva is-
mét vért vesznek. A várakozási idő alatt sem 
szabad enni, és ajánlott nyugalomban tölte-
ni, mert akkor pontosabb képet ad a vizsgá-
lat. A második trimeszterben körülbelül ha-
vonta van védőnői tanácsadás, és nem köte-
lező ugyan, de ajánlott a fogorvosi vizit. 

Attól függetlenül, hogy a kellemetlen ter-
hességi tünetek jellemző ideje az első három 
hónap, előfordulhatnak a második három-
ban is. Mivel a has növekedésével megnyú-
lik a bőr, ebben az időszakban megjelenhet-
nek az úgynevezett striák. A megelőzés ér-
dekében ajánlott már a várandósság elejétől 
valamilyen, a bőr rugalmasságát fokozó ké-
szítményt használni, illetve ügyelni az ideá-
lis súlygyarapodásra, ami a várandósság tel-
jes ideje alatt 8-12 kg, a második trimesz-
terben körülbelül 6 kg. A szakemberek azt 
is elmondták, hogy előfordulhat tejszivár-
gás, ami azonban nem befolyásolja a majda-
ni szoptatást. Előjöhetnek anyajegyek, máj-
foltok, előfordulhat bőrszárazság, fokozott 
szőrnövekedés, valamint visszeresség, utób-
bin segíthet a láb felpolcolása, pihentetése, 
erre való kenőcs, ám ha komolyabb mérté-
kű, mindenképpen lássa orvos. Szétterülhet, 
szélesedhet a lábfej, valamint jelentkezhet 
deréktáji és hátfájdalom, utóbbiakra kiváló 
gyógyír a terhes gyógytorna, illetve a jóga, 
mindkettő elérhető Pakson.  
A 18-20. héttől érzik a kismamák a mag-
zatmozgást, pár héttel később pedig már 
az apukák is megtapasztalhatják, és a mag-
zat kezd hallani, reagálni a külső hangokra. 
A védőnők kiemelték, hogy a pocak masszí-
rozásával nagyon óvatosnak kell lenni, mert 
kiválthat méhösszehúzódást, akiknél ez elő-
fordul, inkább csak óvatosan simogassák, 
vagy csak tegyék a leendő szülők a kezüket a 
terhes pocakra. 

Arról is beszéltek a védőnők, hogy a ba-
bakelengye beszerzésével a 37. hét végé-
re érdemes elkészülni. Elmondták, hogy 
sok olyan holmi kapható, amelyekre nin-
csen szükség a baba gondozásához, és 
azt is, hogy nem mindig a legdrágább és 
legtrendibb a legjobb a kisbabának. A ba-
bakocsiról például azt mondták, hogy cél-
szerű kombináltban gondolkodni, aminek 
stabil a kereke és befér az autóba. Ruhákkal 
is elegendő az első egy-két hónapra készül-
ni, illetve pelenkából sem érdemes egyfélé-
ből betárazni, hanem ki kell próbálni, me-
lyik fajta válik be leginkább. 
Az eligazodást segíti a védőnőktől kapott 
babakelengye-lista, amit a családlátoga-
tás alkalmával is át tudnak nézni a védő-
nővel, aki ajánlást tesz arra is, hogy mit vi-
gyen majd magával a kismama a kórházba. 
A paksi területi védőnők ajánlják a váran-
dósoknak a kismamaklub négyalkalmas, in-
gyenesen igénybe vehető foglalkozássoro-
zatát is a várandósság 20-24. hetétől. A Ba-
rátság úti rendelőintézet épületében tartott 
találkozók témái a szociális ellátások, a ba-
bakelengye, a szülés, a gyermekágyas idő-
szak, a szoptatás és a babagondozás. Új fog-
lalkozássorozatot minden páros hónap első 
péntekén indítanak, legközelebb október 
6-án. Szívesen látják a leendő apukákat is, 
különösen a szülésről és a babagondozás-
ról szóló előadásokra. A részletekről a vé-
dőnőknél lehet érdeklődni.

Kohl Gyöngyi

Fotó: Szaffenauer Ferenc
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kapjon a parlamentben. A kor-
mányoldali Magyar Élet Pártja a 
bonyhádi választókerületben azt 
a Mühl Henriket jelölte képviselő-
nek, aki a Volskbund egyik orszá-
gos vezetője volt. Azonban a pán-
germán eszmékkel szemben egy-
re többen voltak azok a svábok, 
akik magyar földön, a nemze-
ti tradíciókra építve kívántak egy 
jobb, boldogabb jövőt maguknak. 
Ez volt a Volksbunddal szemben 
életre hívott Hűséggel a Hazához 
mozgalom, melynek megyei és 
paksi képviselője Klein Antal ko-
rábbi főispán, biritói földbirtokos 
volt, aki a bonyhádi Volksbund-
vezér térnyerése után a Kisgaz-
dapárt színeiben tudott bejutni 
a parlamentbe. Országos vissz-
hangot kiváltó felszólalásaiban 
�gyelmeztetett a német birodal-
mi befolyásra, és leleplezte a kül-
földi, birodalmi pénzekkel foly-
tatott agresszív agitációt. A ma-
gyar–német testvéri együttélés 
hívei 1939. augusztus 6-án bátor 
kiállásáért, tiszteletére Paks köz-
ségháza udvarára megszervez-
ték a nemzethű népi németek or-
szágos, tüntető nagygyűlését. Az 
eseményt a Turáni Vadászok Or-
szágos Egyesületének vezetősé-
ge szervezte. A magyarhű svábok 
lelkes gyűléséről az országos saj-
tó is beszámolt:

Az Új Nemzedék Paksra küldött 
tudósítójának 1937-ben büszkén 
mesélte Gaál János apátplébános, 
hogy a betelepített svábság itt 
nem tudta megőrizni zárt nyel-
vi és nemzetiségi sajátosságát. A 
paksi sváb �atalok már csak ma-
gyarul tudnak, és szívvel-lélekkel 
magyarok, akik közt a német agi-
táció sem talált sok követő hívőre: 

A Volksbund agitátorai igen sok, 
egyszerű, politikával nem fog-
lalkozó sváb gazdát megtévesz-
tettek. Egy dunakömlődi volt 
volksbundista nyilatkozott úgy a 
népbíróság előtt, hogy: 

A vonakodókat, józan gondolko-
dásúakat több sváb többségű fa-
luban vegzálták, megverték, le-
köpdösték. Az 1939-es válasz-
tásokon már azon ügyködtek, 
hogy a Volksbund is képviseletet 

Az összejövetelen a Turáni Va-
dászok mellett a Törzsökös Ma-
gyarság Tábora, a Rongyos Gár-
da és a Magyar Fajvédők Orszá-
gos Szövetsége is képviseltette 
magát, hogy kifejezzék elisme-
résüket a parlamentben elhang-
zottakért. A bonyhádi magyarhű 
svábok küldöttségét Perczel Béla 
vezette a paksi kisgazdapár-
ti nagygyűlésre, melyet Erdélyi 

Aladár gyapai földbirtokos, ko-
rábbi képviselő nyitott meg: 

Klein Antal az ünnepi fogadta-
tástól meghatódva lépett a szó-
noki emelvényre, beszédében 
megköszönte a feléje áradó tá-
mogatást és kiállást. Harcot hir-
detett a magyar–német békés 
együttélés megbontói ellen, meg-
ismételte súlyos vádjait a bony-
hádi volksbundistákkal szem-
ben:  

Az esemény hivatalos részén túl 
Klein Antal a meghívott küldött-
ségek vezetőit a biritópusztai kú-
riájában díszebéddel vendégelte 
meg. Itt hangzottak el az ünnep-
lést szervező és támogató jobb-
oldali csoportok pohárköszön-
tői, akik hangzatos, haza�as be-
szédekkel éltették „Tóni Vater” -t.

dr. Hanol János

A paksi svábgyűlés országos politikai hullámokat keltett 
(Magyar Nemzet, 1939.08.08.)

„Sűrűn feltűnnek itt is az ut-
cákon a rövidnadrágos, szőke 
Hitler-i�ak, akik kerékpáron 
járják be a dunántúli német te-
lepüléseket. Egy-két napot szi-
matolnak a nép között, de az-
tán csalódottan állnak tovább. 
Az elmagyarosodott paksi svá-
boknak nem kellenek a pán-
germán eszmék. Bár a refor-
mátus őslakosságot alapo-
san megtépázta már az egyke, 
Paks még tartja magát […] így 
a lakosság tartja a 12.000-es 
lélekszámot.” (Új Nemzedék, 
1937.07.10., 2.o.)

„Erdélyi Aladár, a nemzeti szí-
nekkel díszített szónoki emelvé-
nyen, mint egyszerű paksi pol-
gár köszöntötte azokat, akik 
ebben a rekkenő hőségben eljöt-
tek, hogy ünnepeljenek egy fér-
�út, aki egyéni meggyőződésé-
nek minden erejével egy nagy 
eszme szolgálatába szegődött…” 
(Az Est, 1939.08.08., 5.o.)

„Megismétlem most is – a 
mentelmi jog védelme nélkül 
–, amit állítottam és újból állí-
tom, hogy a Basch Ferenc ve-
zetése alatt álló párt egyik kép-
viselője, Mühl Henrik külföldi 
pénzt kap, amellyel vétkes pro-
pagandát folytat. […] Tolna 
vármegyében, a mi szeretett 
otthonunkban, két veszedel-
mes betegség pusztít, az egyik 
az egyke, a másik a pánger-
mánizmus. Az egyke a lelket 
öli, a lelket mételyezi, de mind 
a két kór pénzért cselekszik. A 
pángermanizmus a lélekmér-
gezést idegen pénzekkel végzi.” 
(Az Est, 1939.08.08., 6.o.)

„Meg voltam győződve, hogy 
a német politika célkitűzé-
sei helyesek és annak prog-
ramját minden vonatkozá-
sában magamévá tettem, kö-
telességszerűen cselekedtem, 
amikor a Volksbundba lép-
tem és önként jelentkeztem 
SS katonának.” (Idézi: Kapi-
tány Ferenc: 1956 előtt, alatt, 
után Tolna megyében, I. kö-
tet, 66.o.) 

„Pártpolitikától mentesen, tár-
sadalmi egyesület rendezésé-
ben folyt le a paksi gyűlés és 
mint ellenfelei táborában Cikó, 
úgy lesz Paks a haza�as gon-
dolkozású németség emlékeze-
tes és szimbolikus erejű tünte-
tése. A vasárnap reggeli vonat 
nemzetiszínű szalagokkal fel-
díszített kocsikban vitte Paks-
ra a Klein Antal ünnepségre 
a Turáni Vadászok hatalmas 
csoportját. A vasútállomáson 
Tarisznyás Gerő, a község fő-
jegyzője köszöntötte a dali-
ás vendégeket, akiknek nevé-
ben Vákár P. Artur válaszolt. 
Elmondta, hogy ők nem poli-
tizálnak, hanem nemzeti ügy-
ben, a »ne bántsd a magyart« 
jelszóval jöttek le a haza�as 
svábság ünnepségére.” (8 órai 
újság, 1939.08.08, 5.o.) 

Az eltűnt városkép nyomában
A magyarhű svábok nagygyűlése Pakson

Mozaik

Fotó: magánarchívum
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Mozaik

A víz jelentőségét városiasodott környeze-
tünkben szinte csak olyankor vesszük észre, 
amikor egy-egy hálózattisztítás vagy meg-
hibásodás miatt egy ideig nem áll közvetle-
nül rendelkezésünkre. A vízvezetékrendszer 
mellett a könnyen szállítható műanyag pa-
lackok, alumínium kulacsok is hozzájárul-
nak ahhoz, hogy ma már magától értetődő-
nek vesszük, hogy a világ nagy részén bár-
mikor egyszerűen hozzájuthatunk egy korty 
tiszta, frissítő italhoz.
Paks vízellátását 1960-ig, a törpevízmű meg-
építéséig zárt, kerekes vagy kéziszivattyús 
ásott kutak változó minőségű vize és az 1910-
es évektől kezdve három, 1936-tól négy arté-
zi kút biztosította. A mezőgazdasági területek 
vízellátása is ásott kutakból történt.
Az egész nap szabadban munkát végző ju-
hászok, favágók, földeken dolgozó aratók, 
kaszások, kapások, nagy melegben nehéz �-
zikai munkát végző emberek számára kü-
lönböző edényekben szállították a vizet. 
Fontos szempont volt, hogy az ivóvizet fris-
sen, hűvösen tartsák. A kisebb mennyisé-
gű folyadékot általában korsókban vitték. 
A most bemutatott tárgyat akkor használ-
ták, ha több vízre, tartósabb tárolásra volt 
szükség. Tulajdonosa 1981-ben ajándékozta 
a helytörténeti gyűjteménynek, majd a mú-
zeum alapításakor a gyűjtemény törzsanya-
gának része lett.
A dobra emlékeztető formájú dongás fa-
edény a Kárpát-medencében általánosan 

ismert volt, használata a 20. század első fe-
lében, a zománcos kannák elterjedésével 
és az életmód változásával szűnt meg. El-
nevezésére sok tájnyelvi változatot találha-
tunk: csobolyó, csobán, csobáncz, csobilló, 
csinep, bocskás, légely, vatalé, döbön, 
simica, budunka, budulló, vizestarisznya.
Mérete változó, a kis csobolyó általá-
ban 5-6 liter, a nagy 10-20 liter űrtartal-
mú volt. A gyűjteményben található tárgy 
a nagy csobolyók közé tartozik, nagyjából 
15 literes (átmérője 38 cm, magassága 15 
cm). Alja és teteje 3-3 darabból áll, henge-
res oldalának dongáit két vasabroncs szo-
rítja össze. Az abroncsokra merőlegesen 
két oldalt egy-egy kovácsoltvas füles pánt 
található, közöttük a szállítást megkönnyí-
tő lánccal. A két fül között a középső don-
gán dugóval elzárható lyuk. A jellemző for-

mát különböző technikai megoldásokkal is 
kialakíthatták, faabroncsos, faragott fülű, 
vesszővel kötött is lehetett. A csobolyót há-
zilag is összeállíthatták, de jellemzőbb volt, 
hogy – mint ahogy ezt a darabot is – kádár, 
bodnár készítette.
Víz szállítására és tárolására használták tel-
jes elterjedési területén, néhol pálinka, bor 
vagy tej is kerülhetett bele. A kis csobolyót 
kapanyélre, a nagyot szekérlőcsre akasztva, 
vagy a málhás nyereg oldalára kötve szállí-
tották. Ahol a teherhordás fő eszköze a vá-
szonlepedő volt, a csobolyót az asszonyok 
ponyvába kötve a hátukon vitték a mező-
re. A vizet a fülnél vagy a két fül között ta-
lálható lyukon át szívták ki nádszállal, fa-
csővel, vagy az edényt a szájukhoz emelve 
ittak belőle.
A szőlőtermő vidékeken jellemző haszná-
lata volt, hogy a szőlőhegyi pincékből eb-
ben szállították haza a néhány napra ele-
gendő bort. Később ezt a szerepet a szál-
lítás szempontjából kényesebb, de kisebb 
önsúlyú demizson vette át.

Kövi-Ónodi Gyöngyi
Irodalom: 
Magyar Néprajzi Lexikon http://mek.niif.
hu/02100/02115/html/ 
Dr. Németh Imre (szerk): Paks nagyközség 
monográ�ája
Herman Ottó: A magyar pásztorok nyelv-
kincse (Budapest, 1914) A kiindulás / Pász-
torszervezet

Tárgy/
történet

Fotó: Paksi Városi Múzeum
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Harmadik alkalommal rendezte meg 
a Csengey Dénes Kulturális Központ a 
Paksi BorBála elnevezésű rendezvény-
sorozatot az ASE sportcsarnok melletti 
füves területen. A szeptember 7-től 9-ig 
tartó eseményen gyermekprogramok, 
koncertek, színházi előadások várták az 
érdeklődőket.

Kétszáznegyvennyolc szalmabálából ké-
szült el az ASE sportcsarnok melletti fü-
ves területen az idei bálaszínház, amelyet 
szeptember 7-én nyitottak meg a közönség 
előtt. A szervező Csengey Dénes Kulturális 
Központ sokszínű programmal várta az ér-
deklődőket három napon át. Délutánonként 
gyermekeknek szóló koncerteket tartottak, 
az első napot immár hagyományosan Tóth 
Emese zongoraművész, a Pro Artis Alapfo-
kú Művészeti Iskola tanárának minizenéje 
nyitotta meg. Az interaktív gyermekkoncer-
tet Dánielfy Gergő színész, zenész, műsor-
vezető, a 2018-as A Dal című verseny győz-
tesének fellépése követte, aki sosem járt még 
bálaszínházban; elmondása szerint a hely-
szín hangulata különleges. Dánielfy Gergő 
Egyszálgitár című koncertjére akusztikus ze-
nét hozott, az életéről, a dalok születéséről 
is kapott ízelítőt a közönség. Este teltházas 
közönség előtt lépett fel Hobo. Szeptember 
8-án Kalap Jakab gyermekkoncertje, Ma-
gyar Attila és Hajdú Steve előadása, a Láz-
ár tesók, majd a Rudán Joe Akusztik kon-

certje alkotta a BorBála programját. Szep- 
tember 9-én terápiás kutyákat sétáltathat-
tak a gyerekek a Csiga Biga Alapítvány jó-
voltából. Ezzel egyidejűleg a Jászai Ma-
ri-díjas színész-rendező, Koltai Róbert a 
Sose halok meg? című zenés-verses könyv-
bemutató kabaréval lépett a bálaszínház 
színpadára. Beszélgetőtársa, a könyv szer-
zője, Gaál Ildikó közreműködésével idéz-
te fel emlékeit. Az utolsó estén a Crème de 
la Pop koncertjén tapsolhatott a közönség, 
majd Éger L. László pajzán székely meséit 

hallgathatták meg. A rendezvénysorozatot 
a Barabás Lőrinc Kvartett zárta. A BorBála 
programsorozat ideje alatt borokat, saj-
tokat kóstolhatott a közönség. A rendez-
vény zárása előtt Márkus Zalán, a Csen-
gey Dénes Kulturális Központ igazgató-
ja elmondta, hogy elégedett a bálaszínházi 
program sikerével, és már tervezik a jövő 
évit. A bálákat idén is újrahasznosították, 
a BrutálATOM pályáját alkották meg belő-
lük a szeptember 16-i ATOMfutáson.

Sólya E.

Változatos múzeumpedagógiai 
programokkal várják az érdek-
lődőket szeptemberben a Pak-
si Városi Múzeumba. Az első 
nagy esemény a családi nap 
volt.

Az ősz jegyében telt a Pak-
si Városi Múzeum családi nap-
ja szeptember 16-án, a hónap 
múzeumpedagógiai program-
sorozatának első állomásaként. 
A rendezvény madárbújócská-
val kezdődött, aminek lényege 
az volt, hogy a gyermekeknek 
az épület több pontján elrejtett 
tollasokat kellett megtalálni-
uk. A legjobban teljesítők zsák-
bamacskát kaptak jutalmul. 
A program részeként kézmű-

ves-foglalkozásokkal és őszi já-
tékokkal is várták a családokat, 
akik a kiállításokat is megtekint-
hették a múzeum tereiben. La-

punk megjelenésével egy időben, 
szeptember 22-én újra indult a 
legkisebbeknek szóló Pamacso-
ló, szeptember 23-án pedig a 

dunakömlődi szüreti napon kéz-
műves-foglalkozással, térbeli já-
tékokkal várják az érdeklődőket 
a múzeum munkatársai. Folyta-
tódnak a témahetek is, mégpedig 
szeptember 25. és 29. között Ős-
kori kalandok címmel. A foglal-
kozáson a Paksi löszfal című ki-
állítás segítségével bemutatják, 
hogy az őskori ember a jégkor-
szakban már együtt élt a kiállí-
tásban is bemutatott hatalmas 
állatokkal, amelyekre vadászott 
is. Az őszi múzeumpedagógiai 
foglalkozásra már jelentkezhet-
nek az általános iskolás osztá-
lyok. Múzeumpedagógiai prog-
ramok októberben is lesznek a 
Paksi Városi Múzeumban.

                                             -se-

Mozaik

Bálaszínházba várták a közönséget

Családi napot tartottak a múzeumban

Fotó: Szép Zsóka

Fotó: Szép Zsóka
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Sport

Az élen zárt Kapos-
váron az ASE

Több távon indul-
hattak a résztvevők

Szeptember harmadik hétvégé-
jén Kaposváron, a XII. MTOK 
Orosz László Emléktornán lé-
pett pályára az Atomerőmű SE 
NB I/A csoportos fér� kosárlab-
dacsapata, és meg is nyerték. 
Az első napon, ahogy egy héttel 
korábban, az Oroszlánnyal mér-
kőztek a piros-kékek, és ezúttal 
is magabiztos győzelmet arat-
tak. Mario Ihring, Eilingsfeld Já-
nos és Duda Sanadze nem lép-
tek pályára.
Atomerőmű SE – MVM-OSE 
Lions: 96 – 80 (20-18, 33-26, 28-
25, 15-11).  ASE: White 22/9, 
Wright 16/6, Gulyás 15/9, Ko-
vács 12/6, Woods 12, Radics 
10/3, Pajor 9/9, Géringer -, Ké-
kesi -, Sövegjártó -, Dorogi –. 
A másik ágon a házigazda Ka-
posvár az újonc Péccsel mér-

kőzött, és szoros küzdelem-
ben győzött. Kometa Kaposvá-
ri KK–NKA Universitas Pécs 
88–82 (25–20, 22–23, 24–21, 
17–18).   
Szeptember 16-án a harmadik 
helyért az Oroszlány legyőzte 
a Rátgéber Akadémiát. MVM-
OSE Lions – NKA Universitas 
Pécs 92-85 (24-16, 24-18, 21-28, 
23-23).  
A döntőben esélyt sem adott a 
somogyiaknak az Atom, maga-
biztos játékkal fölényes győzel-
met aratott. Kometa Kaposvá-
ri KK – Atomerőmű SE: 69 – 
90 (12-23, 27-19, 18-19, 12-29). 
ASE: Woods 18/6, White 17/6, 
Kovács 16/9, Sövegjártó 10/3, 
Wright Jr. 8, Pajor 8/6, Dorogi 
7/3, Géringer 4, Gulyás 2, Radics 
-, Kékesi -.                                -kj-

Mintegy 1500-an vettek részt az 
ATOMfutáson és BrutálATOM-
on szeptember 16-án. A  gyer-
mekfutamokon kívül 7, 14, 
21 és 31 kilométeres távok kö-
zül választhattak a futók, akik 
a verseny során Paks neveze-
tességeit is megtekinthették. 
A BrutálATOMon három távot 
teljesíthettek a legbátrabbak. 
A verseny egész ideje alatt kísé-
rőprogramokkal is várták a fu-
tókat és családtagjaikat.

A 3 és 2 kilométeres, valamint a 
600 méteres gyermekfutamok-
kal kezdődött az ATOMfutás 
szeptember 16-án. A hosszabb 
távok futamai előtt dr. Kovács 
Antal, az MVM Paksi Atomerő-
mű Zrt. kommunikációs igazga-
tója, a verseny fővédnöke nyi-
totta meg a sporteseményt az 
ASE csarnok mellett felállított 
versenyközpontban. Kiemelte, 
hogy a gyermekekkel együtt is 
sok szülő futott, így kedvet kap-
hatnak a sporthoz, az egészsé-
ges életmódhoz. Dr. Kovács An-
tal maga is nevezett a versenyre, 
az atomerőmű tájékoztató és lá-
togatóközpontjának 31 kilomé-
teres váltójában vett részt. A fel-
nőttek 7, 14 és 21 km-es távokat 
választhattak, a leghosszabb, 31 
kilométert pedig nemcsak vál-

tóban, hanem egyénileg is tel-
jesíthették. Az útvonalakat is-
mét úgy állította össze a szerve-
ző Atomerőmű Sportegyesület, 
hogy érintsék Paks nevezetes-
ségeit a verseny résztvevői. Át-
futottak az Erzsébet Nagy Szál-
loda kapuján, elhaladtak mind-
egyik paksi templom mellett, 
letekinthettek a Sánc-hegy-
ről a Dunára, a hosszú távo-
kat választók pedig befuthat-
tak az atomerőmű területé-
re is. Ezen a napon szervezték 
a villamosiparági dolgozók fu-
tóversenyét is, 2 kilométeren. 
Délután a BrutálATOMon, a 2 
kilométeres BrutálATOM kö-
lyök, a 4-4,5 kilométeres light, 
valamint a 8-9 kilométeres 
classic várta a legbátrabbakat, 
akik különféle akadályokon át 
teljesíthették a távokat. A futók 
útvonalának biztosításában ön-
kéntes segítők, a Paksi Rendőr-
kapitányság és a Paksi Polgárőr 
Egyesület vettek részt. Város-
szerte zenével biztatták a ver-
senyzőket, a polgármesteri hi-
vatal előtt a Roger Schilling Ze-
nekar játszott, a Rókus utcánál 
a Paksi Grund csapata szurkolt 
a futóknak. A rendezvényen kí-
sérőprogramokkal is várták a 
futókat és családtagjaikat.                                         

-se-
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PAKSI HALÁSZCSÁRDA
Kibővült halászcsárdánk – felújított panorámás terasszal – vál-

lalja rendezvények szervezését akár 150 főig.  
Családi ünnepségek, keresztelő,  ballagás, lakodalom, vállalati 

ünnepségek teljes lebonyolítását kitelepüléssel is.

Szakács- és felszolgálótanulók 
jelentkezését várjuk 
gyakorlati képzésre.
Telefon: 06-75/311-272, 06-30/936-0696
E-mail: dunakomlod.halaszcsarda@t-online.hu

Kiváló eredmények a világversenyeken
A nyár végén egymást érték a világverse-
nyek a kajak-kenu sportágban. A német-
országi Duisburgban az ICF Felnőtt Gyor-
sasági és Parakenu Világbajnokság, Dáni-
ában Vejen Koldingban az ICF Maraton 
Világbajnokság, míg a lengyelországi Poz-
nanban az Olimpiai Reménységek Verse-
nye zajlott. Az Atomerőmű SE versenyzői 
mind a három viadalon kitettek magukért. 
Bedecs Ferenc, az egyesület kajak-kenu 
szakosztályának vezetője értékelte a szerep-
lést a Paksi Hírnöknek.  

– A duisburgi felnőtt világbajnokság kvali�ká-
ciós verseny volt, ott lehetett első körben kvótát 
szerezni a jövő évi olimpiára. Ilyen még sosem 
volt az ASE történetében, hogy felnőtt világ-
bajnokságon öt versenyző képviselje a klubot. 
Kollár Kristóf Fejes Dániellel párosban ment 
C2 1000 méteren, és nagyon jó versenyen, az 
ötödik helyen értek célba. Ők egy frissen ala-
kult, �atal páros, az idény elejétől térdeltek 
össze. Nagy fejlődésen mentek át év közben, 
Kristóf 22 éves, úgyhogy van benne fantázia. 
Igaz, az 1000 páros nem olimpiai szám, de na-
gyon erős mezőny volt. Azt még hozzá kell 
tenni, hogy öttized másodperccel maradtak le 
a dobogóról, végig versenyben voltak az ére-
mért. Hodován Dávid az 500 méteren indu-
ló C4-es hajónak volt tagja, ők negyedikek let-
tek. Az utolsó 100 méteren volt egy kis techni-
kai problémájuk, talán azon ment el a dobogó, 
de ez is jó eredmény. Itt is egy viszonylag �atal 
összetételű hajóról beszélhetünk. Vajda Ben-
ce Szántói Szabó Tamással a második helyen 
ért célba K2 1000 méteren. Kajakban ez sem 
olimpiai szám, de itt is nagyon komoly me-
zőny volt, és nagyon jó versenyzéssel értek fel 
a dobogóra. Mind a három versenyzőnk 2001-
es születésű, jövőre lesznek utolsó évesek az 
U23-as mezőnyben. Pupp Noémi K2 500 mé-
teren Fojt Sárával indult, nem sikerült döntő-
be jutniuk. Tavaly, az Európa-bajnokságon ne-
gyedikek lettek, tehát jó párosról beszélünk. 
Most nem jött ki az a teljesítmény, ami ben-
nük van, biztos nem ezt az eredményt várták 
maguktól, még nem beszéltük ki a szereplést. 
Kiszli Vanda 5000 méteren egyes hajóban ver-
senyzett, és az ötödik helyen ért be. A mintegy 

30 versenyző alkotta kemény mezőnyben gya-
korlatilag mindenki ott volt, aki számít. Ösz-
szességében elégedett vagyok az eredmények-
kel, biztos vagyok benne, hogy Noncsiék javí-
tani fognak, ennél többet tudnak – összegzett 
Bedecs Ferenc. 
A Dániában megrendezett maraton világbaj-
nokságról elmondta, hogy most egyedül Kiszli 
Vanda indult az ASE-ból. – Vanda a rövidkö-
rös versenyen ugyan egytizeddel lemaradt az 
aranyéremről, de a klasszikus 24,3 kilométe-
res, egyes távot és a maraton párost Kőhalmi 
Emesével megnyerte. Vandának ez volt a ki-
lencedik világbajnoki győzelme, és úgy gon-
dolom, még bőven lesz lehetősége gyarapí-
tani az aranyérmek számát. Mondhatjuk azt, 
hogy hozta a kötelezőt, de hát ilyet nem szabad 
mondani, mert bivalyerős mezőnyök vannak. 
Ez látszott például a rövidkörös – 3,4 km két 
futással – versenyen, ahol egytized másodper-
cen múlott az aranyérem. A klasszikus egyes-
ben aránylag könnyű dolga volt, amiben azért 
benne van az elmúlt években szerzett rengeteg 
tapasztalata. No, meg a jó forma, meg minden, 
ami kell. A páros nagyon kiélezett verseny volt, 
az utolsó egyenesben dőlt el a végső sorrend. 
Tehát nem lehet azt mondani, hogy biztosra 
lehet menni, hanem nagyon fel kell készülni – 
mondta a szakosztályvezető, hozzátéve, hogy 
a maraton válogatón ugyan kiharcolta az in-
dulás jogát Pálfalvi Viktor, de úgy döntöttek a 
kollégákkal (mivel négy számban indult Vik-

tor), hogy az ORV-re helyezik a hangsúlyt; ha 
egy ember kimarad, a csapathajókat nem lehet 
gyakorolni.
Bedecs Ferenc a Poznanban, Lengyelország-
ban zajlott Olimpiai Reménységek Versenyét 
is értékelte. – Pálfalvi Viktor kenus vett rajta 
részt (jövőre lesz i�úsági korosztályú), és há-
rom aranyérmet és egy ezüstérmet nyert. Ami 
nagyon biztató, hogy az 1000 méteres, egyes 
döntőben negyvennégyszázad másodperc 
döntött csak az aranyérmes Gyáni Milán javá-
ra. Az látszik, hogy Viktor nagyon sokat fejlő-
dött az elmúlt két évben. Nagyon kemény me-
zőnyök voltak, közel 40 ország sportolói vettek 
részt, tulajdonképpen egy mini-világbajnok-
ságnak is fel lehet fogni. Összességében egy 
ezüstérem C1 1000 méteren és aranyérem C2 
500, valamint C4 500 és 200 méteren Viktor 
ORV eredménysora – tájékoztatott a szakosz-
tályvezető. 
Bedecs Ferenc azt is elmondta, hogy tulaj-
donképpen véget is ért az idei szezon, kisebb 
versenyek vannak még vissza. – Volt két hét 
pihenő azoknak, akik a felnőtt vébén szere-
peltek, azóta gyakorlatilag megkezdtük a fel-
készülést a jövő évre. Most már elkezdtünk 
biciklizni, megyünk majd körbetekerni a Ba-
latont. Most az aktív pihenés időszaka van, 
nem annyira a kenun van a fókusz, heti két 
evezés mellett kell egy kis változatosság – ösz-
szegzett.                                      

Kovács József

Forrás: kajakkenusport.hu
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Az Atomerőmű SE NB I/A csoportos fér� 
kosárlabdacsapata a szeptember 29-én raj-
toló bajnokságra készül. Ennek egyik fontos 
állomása a Morgen Ferdinánd-emléktorna, 
melyet tizenegyedik alkalommal rendeztek 
meg. Az ASE csarnokban végzett átépíté-
si munkák miatt az ESZI csarnok adott ott-
hont az eseménynek, amely a paksi csapat 
meccseire megtelt. A házigazda piros-kéke-
ken kívül a cseh Basket Brno, a KOMETA-
Kaposvári KK és az MVM-OSE Lions léptek 
parkettre. Még egyik társaság játékoskerete 
sem volt teljes, így az Atomerőmű SE-é sem, 
hiányozott Eilingsfeld János sérülés miatt, és 
a georgiai válogatott Duda Sanadze, aki a vi-
lágbajnoki szereplése miatt szeptember 15-
én csatlakozott a társakhoz.          
Az első játéknapon először a Kometa Ka-
posvár és a Basket Brno lépett pályára. Az 
első félidőben fej fej mellett haladtak a fe-
lek, aztán a nagyszünet után fokozatosan el-
lépett a Kaposvár, a Brno felzárkózási kísér-
leteit rendre visszaverte, és biztosan győzött. 
Kometa-Kaposvári KK – Basket Brno 90-74 
(21-25, 21-17, 25-17, 23-15). 

Az ASE az Oroszlány ellen lépett pályára, 
és már az első negyedben jelentős előnyt 
szerzett. Küzdöttek a vendégek, de mindig 
érkezett a válasz a paksi oldalról, és már az 
utolsó tíz percre eldőltek a lényegi kérdé-
sek. Atomerőmű SE – MVM-OSE Lions 
85-65 (28-17, 19-16, 25-17, 13-10).  
A következő napon a harmadik helyért 
a Brno és az Oroszlány játszott. A cse-
hek az első félidőben állva hagyták az in-
diszponáltan játszó komáromiakat, és ak-
kora előnyt szereztek, hogy az kitartott a 
negyvenedik perc végéig. Basket Brno – 
MVM-OSE Lions 84-73 (22-15, 27-11, 
14-28, 21-19).     
A döntőben a két győztes csapott össze, 
a mérkőzés változatos volt, a végén izgal-
mas csatával. Az első felvonásban kevés 
találat esett, ekkor még az ASE irányítot-
ta a játékot. A második negyedben ren-
geteg hibával, ötlettelenül játszott a pak-
si csapat, sok büntető kimaradt, a kapos-
váriak pedig kihasználták a lehetőségeiket. 
A harmadik felvonásban sem sokat válto-
zott a játék képe, futott az eredmény után 

az Atom, a Kaposvárnak mindig volt vá-
lasza, két pontnál nem sikerült közelebb 
kerülni hozzájuk. A negyedik negyedben 
tartotta előnyét a Kaposvár, többször időt 
kért Csirke Ferenc, de nem sikerült átven-
ni a játék irányítását. A nyolcadik perc ele-
jén a vendégek növelték az előnyüket, 82-
69-re vezettek. Ezután Ihring percei követ-
keztek. A szlovák válogatott, paksi irányító 
két triplát vert be egymás után, majd érté-
kesített két büntetőt, 82-77-re alakítva az 
állást. Wright egy közelivel három pont-
ra csökkentette a hátrányt, aztán a duda-
szó pillanatában Gulyás Milán egyenlített 
egy hárompontossal. Jöhetett a ráadás. Ra-
dics, Wright és Ihring találataival már a pi-
ros-kékeknél volt az előny, Gulyás triplá-
ja után 90-95-öt mutatott az eredményjel-
ző. Fogyott az idő, fault kényszerbe került a 
KKK, Kovács Ákosnak ütöttek oda. A csa-
patkapitány értékesítette mind a két bünte-
tőt, amivel le is zárta a mérkőzést. Kometa 
Kaposvári KK – Atomerőmű SE 92-97 (13-
17, 28-19, 21-22, 20-24, 10-15). 

-joko-

Az Atomerőmű SE nyerte az emléktornát
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